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Beste minister Christianne  

Dat is zo ongeveer de aanhef van een brief over stikstof en het Ulvenhoutse Bos van Natuurplein de 

Baronie. En dat op de dag dat Johan Remkes als ‘stikstof bemiddelaar’ met zijn ‘zo kan het’ kwam. Dan 

tuimelen er allerlei begrippen door je hoofd. Piekbelasters, Natura 2000, Ulvenhoutse Bos, 

overlevingskans natuur, omgekeerde vlaggen, stikstof, 

zeshonderd bedrijven, omvormen, saneren, kopen, binnen 

een jaar, vrijwilligheid, eeuwigdurend, Nederland op slot, 

geen woning- wegenbouw, onrust in gezinnen, enz. enz. 

enz.  

Dus zo maar een brief vanuit de Baronie aan de minister 

die over Stikstof en Natuur. Van zeven samenwerkende 

natuurverenigingen rondom het Ulvenhoutse Bos. 

Trekken die niet een te ‘groote broeck’ aan? Of hebben ze 

echt wat te melden? Hun boodschap is dat ondanks de 

toch echt wel stevige plannen van de Minister er over tien 

jaar toch nog maar 17% van het Ulvenhoutse Bos 

levensvatbaar is!!! De laagste score van alle Natura2000 

gebieden! En niemand die daar iets over zegt! Natuur 

heeft geen stem. Dus toch een goede reden om daar 

aandacht voor te vragen? Dat is toch waar 

natuurverenigingen voor opgericht zijn? Dus wie de 

‘groote broeck’ past, trekke hem aan!  

Natuurplein vraagt de minister om zo spoedig mogelijk te 

gaan voldoen aan de Europese verplichting om de natuur 

van het Ulvenhoutse Bos in stand te houden, en in ieder 

geval krachtig door te gaan met het kwelherstel in dit 

eeuwenoude bos. Maar ook om de piekbelasters rondom 

het Ulvenhoutse Bos om te vormen naar duurzame 

bedrijfsvoering, kringlooplandbouw etc., te saneren of 

vrijwillig op te kopen. Vanuit De Groene Koepel, 

Markkant-Milieudefensie en IVN Mark&Donge is vorig 

jaar na stevig speurwerk een inventarisatie gemaakt van de ammoniak en stikstof piekbelasters rondom 

het Ulvenhoutse Bos. Zie de websites, dus dat scheelt zoeken!  

Wat is toch dat probleem met die stikstof? Dat is toch goed voor de groei? Dat klopt, in natuurgebieden 

gedijen brandnetels, bramen en andere stikstofvreters prima. Maar overwoekeren tegelijk de zo zeldzame 

en kwetsbare natuur, waar ook het Ulvenhoutse Bos zijn waarde aan dankt. Vergelijk het met een 

vliegtuig wat snel vol komt met zwaargewicht Sumo worstelaars, zodat er geen plek meer is voor de 

tanige marathon kampioenen. De veelvraten verdringen het zeldzame, zodat het eentonig wordt. Die 

stikstof komt niet alleen van de landbouw benadrukt Natuurplein, maar ook uit buitenland, van verkeer 

(een bredere A58), consumenten en de Isover industrie in Etten Leur. Het buitenland levert het grootste 

aandeel, maar met de vinger wijzen helpt niet, want Nederland exporteert vier keer meer stikstof dan er 

binnen komt. Maar het is wel de reden om samen met vooral Vlaanderen de oorzaken aan te pakken en 

elkaar te stimuleren. De andere bronnen zijn landbouw - voor ca een derde - daarna verkeer en 

consumenten met elk ca een tiende. Alles volgens de provinciale Gebiedsgerichte Aanpak (GGA) van 

Ulvenhoutse Bos.  

Natuurplein pleit om bij de noodzakelijke transitie de agrariërs maximaal te ondersteunen en 

afzetmogelijkheden bij consumenten te stimuleren. Volgens Jaap Korteweg, zelf agrariër en de oprichter 

van de Vegetarische Slager, zal de veranderende consumentenvraag bepalend zijn voor de transitie. Als 

hij zijn adviseurs vroeger gevolgd had was er nooit een Vegetarische Slagerij ontstaan, die inmiddels door 

Unilever overgenomen is voor wereldwijde marketing.  

Overleeft het Ulvenhoutse Bos met 17 % ? 

 



Natuurplein sluit de ministersbrief af met de oproep om via gezonde natuur ook de luchtkwaliteit in onze 

grensstreek te verbeteren. Nu is de lucht daar de meest ongezonde van de Europese Unie. Brabant wil via 

gedeputeerde Annemarie Spierings daarom de levensverwachting van Brabanders weer met drie jaar 

verlengen. Natuurplein noemt de uitdaging om samen met Vlaanderen de luchtkwaliteit in onze 

grensstreek van de Noorderkempen weer tot de gezondste van de EU te maken! Daarom is de brief ook 

aan het Vlaams Parlement en de Vlaamse minister Zuhal Demir gestuurd.  

 

Markandalletjes  

* Bos wandeling? Dan helm op, vanwege 

bombardement van eikels en kastanjes. 

Bosvarkens zouden knorrend opvetten van zo’n 

voedselbos!  

* Bomvolle Pekhoeve met 150 man luisterde 

ademloos naar George Dirven, met zijn 

presentatie over het Markdal. Met boeiend accent 

op de hoeves Daesdonck, Schoondonk, Blauwe 

Kamer en het prachtig herstelde Nuwenhuys. Ook 

Vlaamse erfgoed cursisten genoten van deze 

geslaagde avond van heemkundekring Paulus van 

Daesdonck en Vereniging Markdal. Smaakt naar 

meer!  

* Mastboswandeling. Zondagmorgen 16 oktober. 

9-11u30. Historisch 500 jaar oude Mastbos. 

Aanmelden via IVN Mark&Donge.  

* Pannenhoef natuurwandeling. Zondagmiddag. 

23okt/ 13u30. Herfstwandeling in herstelde 

vennen gebied van Brabants Landschap. 

Aanmelden via IVN Mark&Donge. 

 * In Vogelvlucht. Bleeke Heide: tien winterse 

Toendrarietganzen (Keno V). Tachtig Nijlganzen 

(Ria Lambregts). Merkske: Spechten: Grote 

Bonte, Middelste, Kleine, Zwarte en Groene, als gevleugelde big five? (Gerard Brouwers, Stijn, Cel van 

Hooydonk). Markdal: zonnende Sperwer (Paul Caris), Lange Bunders-Haagse Beemdenbos: Indische 

Gans (Thomas Vergouwen). Drie vroege Koperwieken (Erik van Boxtel), twee IJsvogels (Mitchel 

Krijnen). Rooskendonk: honderddertig Wintertalingen, vijf kleine maar o zo luide Cetti’s Zangers (Corrie 

van Haperen) als slot!  

Joop van Riet – natuurgids IVN 
 

Zonnende Sperwer aan Strijbeekse Beek.  

Foto Paul Caris. 


